

P.O.Box 8718, Beijing 100080, China	Journal of Software April 2003,14(4):770-776
E-mail: jos@iscas.ac.cn	ISSN 1000-9825, CODEN RUXUEW, CN 11-2560/TP
http://www.jos.org.cn	Copyright © 2003 by The Editorial Department of Journal of Software

模糊商空间理论(模糊粒度计算方法)

张 铃, 张 钺

[Full-Text PDF](#) [Submission](#) [Back](#)

张 铃^{1,2+}, 张 钺^{2,3} ¹(安徽大学 人工智能研究所,安徽 合肥 230039) ²(清华大学 智能技术与系统国家重点实验室,北京 100084) ³(清华大学 计算机科学与技术系,北京 100084)

第一作者: 张铃(1937—),男,福建福清人,教授,博士生导师,主要研究领域为人工智能理论,机器学习理论和方法,粒度计算.

联系人: 张铃 Telephone: 86-551-5107664, E-mail: zling@ahu.edu.cn

Received 2002-07-29; Accepted 2002-09-30

Abstract

In this paper, the quotient space model is extended to the fuzzy granular world and two main conclusions are given. First, the following four statements are equivalent: (1) a fuzzy equivalence relation given in universe X , (2) a normalized isosceles distance given in quotient space $[X]$, (3) a hierarchical structure given in X , (4) a fuzzy knowledge base given in X . Second, the whole world with different fuzzy granularities composes a complete semi-order lattice. The results provide a powerful mathematical model and tool for granule computing.

Zhang L, Zhang B. Theory of fuzzy quotient space (methods of fuzzy granular computing). *Journal of Software*, 2003,14(4): 770~776.

<http://www.jos.org.cn/1000-9825/14/770.htm>

摘要

把商空间模型推广到模糊粒度世界,并给出了两个基本结论.一个结论是,下面4种提法等价:(1) 在论域 X 上给定一个模糊等价关系;(2) 给定 X 的商空间上的一个归一化等腰距离;(3) 给定 X 的一个分层递阶结构;(4) 给定一个 X 的模糊知识基.另一个结论是,所有模糊粒度世界全体,构成一个完备半序格.这些结论为粒度计算提供了一个强有力的数学模型和工具.

基金项目: Supported by the National Natural Science Foundation of China under Grant Nos.60135010, 60175010 (国家自然科学基金)

References:

- [1] Pawlak Z. Rough Sets Theoretical Aspects of Reasoning About Data. Dordrecht: Kluwer Academic Publishers, 1991.
- [2] Dubois, D, Prade H. Rough fuzzy sets and fuzzy rough sets. *International Journal of General Systems*, 1990,17(2):191~209.
- [3] Zadeh LA. fuzzy logic=computing with words. *IEEE Transactions on Fuzzy Systems*, 1996,4(1):103~111.
- [4] Zadeh LA. Towards a theory of fuzzy information granulation and its centrality in human reasoning and fuzzy logic. *Fuzzy Sets and Systems*, 1997,19(1):111~127.
- [5] Zadeh LA. Some reflections on soft computing, granular computing and their roles in the conception, design and utilization of information/intelligent systems. *Soft Computing*, 1998,2(1):23~25.

[6] Yao YY. Granular computing: basic issues and possible solutions. In: Wang PP, ed. Proceedings of the 5th Joint Conference on Information Sciences, Vol I. Atlantic, NJ: Association for Intelligent Machinery, 2000. 186~189.

[7] Yao YY, Li X. Comparison of rough-set and interval-srt models for uncertain reasoning. *Fundamental Informatics*, 1996,27(1):289~298.

[8] Yao YY, Wong SKM, Wang LS. A nonnumeric approach to uncertain reasoning. *International Journal of General Systems*, 1995,23(2):343~359.

[9] Yao YY, Ning Z. Granular computing using information table. In: Lin TY, Yao YY, Zadeh LA, eds. *Data Mining, Rough Sets and Granular Computing*. Heidelberg: Physica-Verlag, 2000. 102~124.

[10] Zhang B, Zhang L. *Theory and Applications of Problem Solving*. North-Holland: Elsevier Science Publishers B.V., 1992.

[11] Zhang B, Zhang L. *Theory of Problem Solving and Its Applications*. Beijing: Tsinghua University Press, 1990 (in Chinese).

[12] Wang PZ. *Theory and Applications of Fuzzy Sets*. Shanghai: Shanghai Science and Technology Press, 1983 (in Chinese).

附中文参考文献:

[11] 张钹,张铃.问题求解的理论及应用.北京:清华大学出版社,1990.

[12] 汪培庄.模糊集合论及其应用.上海:上海科技出版社,1983.